
10795 30/5 90: 3. beh. af f. 1.1. om støtte til forbedring af strukturen og effektiviteten i jordbruget 10796 

vedtoges med 96 stemmer (S, KF, SF, V, RV, 
CD, KRF, Steenholdt (Grønl.) og Hugo Holm 
(UP)) mod 9 (FP). 

Formanden: 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet statsmini- 

steren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

14) Tredje behandling af lovforslag nr. L 218: 
Forslag tillov om ændring af  lov om jordforde- 

ling mellem landejendomme. 
Af landbrugsministeren (Tørnæs). 
(Fremsat 26/4 90. Første behandling 3/5 90. 

Betænkning 16/5 90. Anden behandling 22/5 
90). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 111 stemmer. 

Formanden: 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet statsmini- 

steren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

15) Tredje behandling af lovforslag nr. L 219: 
Forslag til lov om ændring af  lov om statsga- 

ranti og rentetilskud m.m. ved udlån til yngre 
jordbrugere. 

Af landbrugsministeren (Tørnæs). 
(Fremsat 26/4 90. Første behandling 3/5 90. 

Betænkning 16/5 90. Anden behandling 22/5 
90). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Gade (SF): 
Ved andenbehandlingen blev der gennem- 

ført et ændringsforslag til dette lovforslag om 
lån til yngre landmænd, som forbedrede mulig- 
hederne for at få lån også til mindre ejendom- 
me. 

Det er måske stadig væk ikke helt tilfredsstil- 
lende efter SF's ønsker, men vi har fået en klar 
forbedring, og sammenholdt med, at der er ble- 
vet skabt klare forbedringer i loven for land- 
mænd, der vil etablere sig i fællesskab, til at få 
lån, har vi anset det for at være et meget stort 
fremskridt i forhold til den lovgivning, vi har. 
Vi vil dog gerne, at vi, mens ordningen kører, 
nøje får kigget på, hvordan den kommer til at 
virke på etablering af mindre ejendomme. 

I aftalen om landbrugspakken indgår også, 
at der nu laves informationsarbejde for at op- 
fordre landmænd til at etablere sig i fællesskab 
som gruppelandmænd, og at man i det hele ta- 
get prøver at tænke en andelstanke ind i land- 
brugets ejerformer. Det opfatter vi som en 
spændende nyudvikling i dansk landbrug. Jeg 
synes, det er perspektivrigt, at det er sådanne 
veje, vi lidt forsigtigt begynder at anvise yngre 
landmænd. For to år siden, da regeringen ind- 
gik aftale med Fremskridtspartiet, troede den, 
at det eneste, det nu drejede sig om, var at gen- 
nemføre aktieselskaber og fjerneje. Nu er det, 
som om der er en mulighed for, at en anden ud- 
viklingsretning inden for dansk landbrug, der 
eventuelt kan blive til noget mere, er sat på 
skinner. Vi får så se, om det bliver til noget, men 
for SF har det været afgørende at være med i en 
proces, hvor man også sammen med de yngre 
landmænd, der skal i gang, begynder at disku- 
tere, om det ikke var bedre at bevare selvejet i 
fremtiden på nye vilkår, hvor man altså arbej- 
der sammen, og hvor man i nogen grad også 
ejer landbrugsejendomme enten i fællesskab 
eller i delfællesskaber. 

Det er det perspektiv, der ligger i det arbejde, 
vi skal i gang med, og det har været vigtigt for 
SF at kunne være med i den sammenhæng. Vi 
håber også, at vi fortsat vil kunne være med til 
at præge udviklingen i den retning. 

Landbrugsministeren (Tørnæs): 
Det, der her er tale om, er en meget kompli- 

ceret lovgivning, som er lavet på ganske kort 


